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                              JAARVERSLAG ANTONIUS REKKEN 2021 
 
 
 
Het kerkgebouw de Antonius in Rekken van de Protestantse Gemeente Eibergen- Rekken is 
in september 2021 onttrokken aan de eredienst, de eigenaar wil het kerkgebouw 
overdragen aan een lokale stichting. 
 
 
Hierdoor is er al in 2019 een initiatiefgroep de IGBAR (Initiatiefgroep Behoud Antonius 
Rekken) ontstaan die zich inzet voor het behoud van het monumentale kerkgebouw en het 
karakteristieke dorpsplein. 
Ondanks dat we nu nog steeds een initiatiefgroep zijn maar het proces steeds duidelijker 
vormen aanneemt hebben we toch gemeend om nu al een jaarverslag te moeten maken. 
Om een monumentaal pand te behouden moeten er vooraf vele stappen gezet worden en 
het is goed om die schriftelijk vast te leggen in een jaarverslag. 
 
 
Lopende het jaar 2022 zal de initiatiefgroep omgezet worden in de Stichting Vrienden van 
Antonius en er zal er een Beheerstichting opgericht worden en een Raad van Toezicht 
benoemd worden. 
 
 
 
 
 
februari 2022 

  
 



Januari  
Contacten met PGER, DCR, Gemeente, Provincie, Rijksdienst, geïnteresseerden en Saxion-studenten 
zijn het eerste half jaar geïntensiveerd. De bestemming Antonius is heroverwogen en voor het 
maatschappelijk gebruik is de intentie aangepast met de kernactiviteiten Erfgoed, Cultuur en Welzijn. 
De titel van het project is i.o.m. PGER en DCR vastgesteld: 'Transformatie van kerk tot 
multifunctionele Ontmoetingsplek'. Eerst nog op basis van een MIN-Scenario versus een MAX-
Scenario. Maar gaandeweg met nadrukkelijk de focus op het Max-Scenario. 
 
Februari 
De inspectie en rapportage van Monumentenwacht m.b.t. de technische status van de Antonius als 
rijksmonument. Plan van aanpak en offertes van de onderzoekbureaus werden beoordeeld, t.b.v. de 
studies haalbaarheid en duurzaamheid. Saxion-studenten werden voor een periode van vijf maanden 
betrokken bij de uitwerking van interieur en exterieur ideeën. 
Vanuit de IGBARvergadering met de Kerk op 't Kip wordt besloten dat er een structureel overleg 
moet komen tussen de kerken en de DCR. 
 
Maart  
Met PGER en DCR werden regelmatig de mogelijke activiteiten en te verwachten exploitatie 
begrotingen afgestemd. RCE kende subsidie toe voor de beoogde onderzoeken naar haalbaarheid en 
duurzaamheid. Samen met Monumentenwacht en Kerkrentmeesters werd ook RCE subsidie 
aangevraagd voor urgent periodiek herstel. 
Er is een bespreking geweest betreft juridisch eigenaarschap/organisatievorm met de 
penningmeester van de Diaconie Haaksbergen, juridisch lid van de Beheercommissie en dhr. Bernard 
Rouffaer met als doel om ons te informeren hoe een en ander gestalte zou kunnen krijgen. 
 
April 
Intensief werd de haalbaarheid van de Antonius plannen bestudeerd door het Gelders Genootschap 
en de duurzaamheid door advies bureau Dijkoraad. Met volledige medewerking van Gemeente 
Berkelland werden subsidie voorwaarden van RCE en Provincie afgestemd.  
Voorlopige uitkomsten werden gepresenteerd bij de gemeente, met betrokken wethouder en 
afdeling Cultuur en Erfgoed.  
Tevens verdiepen we ons, naar aanleiding van een schema, in de organisatiestructuur, hoe moet die 
er uit gaan zien, welke stichtingen en waar moet er overlap. 
 14 april is er een werkbezoek geweest van de RCE in de persoon van  Annet Rood en Henk 
Hoogeveen. Ook is er een bijeenkomst met afgevaardigden van het Gelders Genootschap en de 
commissie Ruimte en Kwaliteit. 
Ook is er deze maand een S.W.O.T. analyse gemaakt onder leiding van Simon v.d. Bergh, alle IGBAR 
leden hebben deze ingevuld. 
Klankbordgroep wordt geformeerd, met als doel te brainstormen over onze plannen. 
In overleg met de DCR wordt er een postgroepje samengesteld om nieuwsbrieven e.d. rond te 
brengen in Rekken. 
RCE en Gemeente hebben inmiddels ingestemd met het 'Bankenplan 1e Fase'. Zo mochten wij al 10 
stuks banken tijdelijk verwijderen, om tijdens de zomer een aantal pilot activiteiten te kunnen 
organiseren. 
 
Mei  
Het programma van wensen en de bijbehorende vlekkenplannen en schetsen werden met de 
Klankbordgroep besproken. Die uitkomsten werden weer uitgewisseld met het studententeam en de 
DCR. 
Met vrijwilligers werden de eerste banken verwijderd en elders opgeslagen. Vervolg gesprekken met 
de Provincie begonnen in die periode duidelijkheid te verschaffen over de diverse regelingen en onze 
reële subsidie kansen. Het haalbaarheidsonderzoek is definitief vastgesteld. 



Er wordt uitgezocht wat er bij komt kijken om een archeologisch onderzoek te doen i.v.m. de 
aanbouw op de oude begraafplaats. 
 
 
Juni  
N.a.v. de aanbevelingen van de  Klankbordgroep, potentiële gebruikers en diverse ideeën van 
studenten, werden de voorlopige Antonius plannen gepresenteerd aan het Erfgoed Collectief 
Gelderland. Haalbaarheidsonderzoek met conclusie en aanbevelingen werden op 6 juni, door de 
onderzoekers formeel aangeboden aan de DCR en PGER. Voor uitbreiding van facilitaire 
voorzieningen zijn in die fase meerdere alternatieven overwogen. 
Er is contact gezocht met een architect voor het maken van de tekeningen betreft herbestemming. 
Een afvaardiging van de IGBAR heeft een bezoek gebracht aan de expositie van de studenten op het 
Saxion 
 
Juli  
Open Dagen Antonius op 2 en 3 juli, zijn voorafgegaan door een speciale presentatie aan de “Noaste 
Noabers” en belanghebbenden op 1 juli. Circa 120 belangstellenden en betrokken partners hebben 
kennis kunnen nemen van de inspirerende ideeën van Studenten en de eerste uitwerkingen van de 
toen nog globale Antonius Plannen. 
Boekje met onze plannen is gemaakt voor de architect en de gemeente. 
Er wordt onderzoek gedaan  welke Fondsen aangeschreven kunnen worden. 
IGBAR maakt een overzicht van alle werkgroepleden die er zijn betreffende Antonius en Den Hof. 
 
Augustus  
Positief kritische opmerkingen werden grotendeels verwerkt in de Antonius plannen. Bruikbare 
ideeën en aanbevelingen zijn daarna door architect Rob Klein Goldewijk nader uitgewerkt in diverse 
schets voorstellen. Die aangepaste plannen zijn vervolgens voorgelegd aan PGER, DCR, Provincie en 
Gemeente. Ook die aanbevelingen zijn vervolgens zo zorgvuldig mogelijk verwerkt. In deze periode 
werd ook de informatie flyer opgesteld en gedeeld met experts voor de benodigde correcties. 
Inmiddels hebben een drietal adviseurs zich bereid gevonden, waar nodig de IGBAR te ondersteunen. 
 
September   
Met onze architect, de adviseurs van het Erfgoed Collectief en de gemeentelijke commissie 
Ruimtelijke Kwaliteit (Welstand) werd intensief samengewerkt. Antonius-plannen en de flyer werden 
langzaam maar zeker steeds concreter. De materialisatie van het ontwerp Aanbouw is uitvoerig een 
onderwerp van gesprek geweest. Het advies was, zo weinig mogelijk aantasting aan het 
rijksmonument en de facilitaire voorzieningen zo compact mogelijk in een aanbouw onder te 
brengen. Rekening houdend met de interne logistieke lijnen voor het meervoudig gebruik van diverse 
ruimten en activiteiten. Tussentijds werden potentiële gebruikers benaderd en diverse activiteiten 
zijn als pilot getest zover coronaregels dat toestonden. 
 
Oktober  
RCE gaf goedkeuring voor de (SIM) Subsidie Instandhouding Monumenten, voor het meest urgente 
herstelwerk. Aan de buren, klankbordgroep en geïnteresseerden zijn op 6 oktober de actuele 
vorderingen van Antonius-plannen en de flyer gepresenteerd. De schetsplannen van de aanbouw zijn 
aansluitend i.o.m. de gemeentelijke adviseurs nader uitgewerkt tot een voorlopig ontwerp. 
Uiteindelijk werd voorlopig overeenstemming bereikt over de externe vorm en het gebruik van het 
gevel materiaal. Op grote lijnen is dat nu vastgelegd in een 3D-ontwerp, geschikt voor de nadere 
uitwerking tot een vergunning aanvraag. De eerste aanzetten tot het oprichten van de stichtingen 
werden reeds met de notaris afgestemd. 
Drie IGBAR leden hebben het Zomercongres van de Leefbaarheidsalliantie bijgewoond in Nijmegen. 
De zolder van de consistorie is opgeruimd en stofvrij gemaakt. 



De Stichting Orgelconcerten is opgeheven, het geld wat nog in kas was hebben ze overgemaakt aan 
de IGBAR, het is geoormerkt geld, bestemd voor concerten. 
Drie IGBAR leden hebben een bezoek gebracht aan de Georgiuskerk in Ter Borg, deze is in particulier 
bezit. 
 
November 
De eerste herstel werkzaamheden zijn al uitgevoerd door lokale ondernemers en de planning voor 
volgend jaar is inmiddels in voorbereiding. Gemeente Berkelland bevestigde het gunstig Pre-Advies 
voor de aanbouw en verzocht de aanvraag omgevingsvergunning binnen 6 maanden in te dienen. 
Provincie bevestigde bereid te zijn tot een Intake gesprek voor subsidie aanvragen voor restauratie, 
functionele aanpassingen en uitbreiding van gemeenschapsvoorzieningen. De stichting aktes werden 
onlangs in concept aangeleverd door de notaris. Belanghebbende buren (Noaste Naobers) werden 
uitgenodigd om als 1e de Antonius-plannen tot dusver in te zien op 20 november. Vooraf hebben 
deze buren de juridisch eigenaar PGER op 16 november, hun bezwaren aangegeven. Reden om de 
Aanbouw presentatie vooralsnog te cancelen. Reden is eerst op normale wijze met elkaar in gesprek 
te komen. 
De toneelgroep ‘De Plankeniers’ hebben aangegeven in de Antonius twee uitvoeringen te willen 
geven en daar vooraf ook te gaan oefenen. 
 
December  
Na enige correspondentie en intern onderzoek, hebben de direct belanghebbende buren op 
uitnodiging en onder voorzitterschap van de PGER op 10 december een open gesprek gehad, in 
bijzijn van de IGBAR en vertegenwoordiging van de DCR. Afgesproken werd, dat er vervolgens 
structureel overleg zal plaatsvinden tussen de belanghebbende buren en de IGBAR. In gezamenlijk 
overleg wordt nu op korte termijn een 1e datum met elkaar afgestemd. Tussentijds is met enige 
vertraging doorgewerkt aan het financieringstraject, met de voorbereidingen voor Subsidies en 
diverse Fondsen. 
Afvaardiging van de IGBAR is naar Terborg en Loil geweest samen met DCR en mensen van de kerk 
op 't Kip. 
We hebben ons laten informeren over de situatie daar, een combinatie van: kerk, dorpshuis, sporthal 
en café. We hebben veel raakvlakken gehoord en suggesties gekregen. 
Ook hebben we voorlopige bedragen vastgesteld betreffende de verhuur per dagdeel. 
 
Overige zaken: 
 
Externe contacten: er zijn diverse  vergaderingen geweest met:  
 

• De eigenaar PG E-R (Kerkrentmeesters en Diaconie) 

• Dorps Coöperatie Rekken (DCR) 

• Kerk op ’t Kip 

• Gelders Genootschap 

• Gemeente Berkelland 

• Provincie Gelderland 

• Rijksdienst voor Cultureel Erfgoed (RCE) 

• Erfgoed Alliantie Gelderland 

• Klankbordgroep 

• Saxion-studenten 
 
In totaal zijn er in 2021 ruim 100 IGBAR overleg- bijeenkomsten geweest, al dan niet digitaal. 

 
 
Activiteiten divers: 



 

• In de maanden juli en oktober zijn er respectievelijk 4 en 3 boekenmarkten geweest. 

• Er is een Klankschalen demonstratie geweest. 

• We hebben mee gedaan aan de Open Monumentendag. 

• Er vonden 6 kerkdiensten plaats. 

• 12 september was de slotdienst, de laatste kerkdienst onder verantwoording van de PG E-R. 

• Helaas konden, vanwege corona, bepaalde geplande activiteiten niet doorgaan, zoals de 
toneeluitvoering van de Plankeniers, wel hadden ze al meerdere keren geoefend in de 
Antonius. 

• Ook vielen er een paar kerkdiensten uit. 
 
Het orgel en de piano zijn in september gestemd.  
 
Iedere maand is er een publicatie geweest in het kerkblad Contact betreft activiteiten en voortgang 
van de ontwikkelingen betreft aanpassing van het gebouw de Antonius. 
 
Tot slot: 
Meerdere mensen zijn lopende het jaar benaderd om een functie te bekleden binnen de IGBAR of de 
nieuw op te richten Stichting, maar helaas nog zonder resultaat. Wel hebben twee personen 
aangegeven in de Raad van Toezicht te willen plaats nemen. Daarnaast is er belangstelling om mee te 
helpen met toekomstige activiteiten. 
 
 
  
 
 
   
 
 
 
 
 


